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 ملخص البحث
فه صررررررررررالاهتمام والرعاية بو اً من ولت المجتمعات الراقية المسرررررررررررك الم رسرررررررررر    ير أ

ينهض بوظيفتين رئيسرررررررررررريتين هماج الوظيفة الاجتماعية والوظيفة التعكيميةل ولما  ان ال ف  
حة المجتمعات بهذه الشرررررررررررررري تكك عنيتهو الكبنة الاسررررررررررررراج م  بناد المجتم  وت  مهج م   

 من الوسائ  م  خ متهال اً   ير ووظفت 
 تربوية ومن بين هذه الوسررررررائ  هو المسرررررررك الم رسرررررر  وما يت ررررررمنه من م ررررررامين

وتعكيمية م   ه ف هذا البحث الى تح ي  ام انية الاما ة من م ومات الاسرررررركور المسرررررررح  
البرشررررررررررت  وقواع ه ال رامية م   رك وت  يم بعض المفر ات والموا  التعكيمية ل كبة المرحكة 

 المتوس ة من خلا  نصوص مسرحيةل
ة لكنص خاصررررة وملائممعكى ال اتر المسرررررح  م  هذا الاتجاه ان ينت   ت نية منية 

 ون تجرراوا او اهمررا  الجوانررر الجمرراليررة والفنيررة من التعكيم  وبمررا يح غ يررايترره التعكيميررة 
الم كوبةل ملاب  من الاما ة من  روحات وت نيات المنهج البرشررررررررررت  وقواع ه  المسرررررررررررحية  
 عكى مسرررررررتو   تابة النص وان لاقاً من مكسرررررررفة  التلرير  الاسررررررراسرررررررية لهذا المنهج ويايته

 التعكيميةل
اله ف الاو  ال شررررررف عن مدهلات م رسرررررر  اجراد  راسررررررة ته ف الى بالباحث  قام

وم رسرررات التربية الفنية العامكين م  المرحكة المتوسررر ة ل تابة نص مسررررح  تعكيم  ل كبة 
 منهج برشتل المرحكة المتوس ة م   ود

 مسررررررح اما اله ف ال ان  مهو تصرررررميم نماذ  خ    راسرررررية لم ومات  تابة نص 
 تعكيم  لكمرحكة المتوس ة م   ود منهج برشتل

وجاد اله ف ال الث م  قياج ماعكية الخ   ال راسررية من خلا  ت بي ها عكى عينة من م رسرر  التربية الفنية الذين اخ ررعوا 
 ل2006-2005ل ورة ت ريبية لكعام ال راس  

لمنهج   البراحرث ابح رهج م ر  اتب أهر افامرا الاجرادات الت  اتبعهرا البراحرث لتح يغ 
 بح هل أه افالتجريب  م  تصميم اجرادات بح ه  ونه يع  ملائماً لتح يغ 

  م رسرررررراً تم اخ رررررراعهم الى  ورة 20تم ت بيغ التجربة عكى عينة قصرررررر ية بكلت  
ت ريبية بع  ت سررررريم العينة الى مجموعتين مت امئتين حسرررررر  بيعة نظام ال ورة وهذا الاجراد 

 البحثل سه  عمكية ت بيغ تجربة
بع  ذلك تم  رررب  متليرات البحث الت  ق  ي ون لها تر ير م  اجرادات البحث ه  
 متلير الجنجج متلير العمر الامن ج المسرررتو  العكم ج م ة الخ مةج المت كبات المسرررب ة ج 



ولرررذلرررك لكتعرف عكى ا رهرررا م  الظررراهرة الت  ه  مو رررررررررررررر  التجربرررة والت  تم محصررررررررررررررهرررا 
معرمية والاختبارات المهارية قبكياًل  م قام الباحث باع ا  الخ   بالاختبارات التحصرررررررررريكية ال

ومغ المنهج البرشرررررررت  لت رير م رسررررررر  التربية الفنية عكى  تابة نصررررررروص  عكى ال راسرررررررية
ومغ منهج برشرررررت  م عرض الاختبارات التحصررررريكية والمهارية عكى عكى مسررررررحية تعكيمية 

ا اوج  الباحث معام  ال بات لهذا مجموعة من الخبراد المتخصررررصررررين لتعرف الصرررر غج  م
 الاختباراتل

  Mann Whitneyويتن   –ختبار  مان اسررتعم  ا  اما الوسررائ  الاحصررائية م  
وسررررررررريكة احصرررررررررائية لتحكي  البيانات والمعكومات الت  تم الحصرررررررررو  عكيها م  عينة البحث 

معا لة المت ربين و و ذلك معام  الصررررررررررررررعوبة والتميا لكتعرف عكى ق رة الاختبار م  تميا 
لايجا  معام  ال بات ومعا لة  (Kauder Richardson-20) 20- يو رريتشررررررار سررررررون

   لايجا  ال بات التحكي  او التصحيح بين الباحث ومحك  اخرلCooper  وبر 
 

 اما اهم النتائج التي توصل اليها فهي:
الخ   تعكيم  بن تفوغ امرا  المجموعة التجريبية الت  تعكمت  تابة نص مسرررررررررررررررح  أ-1

ال راسرررية المصرررممة عكى ومغ منهج برشرررتج ومن خلا  توظيف م ومات  تابة نص 
المسررررررررح  التعكيم  عكى امرا  المجموعة ال ررررررراب ة الت  تعكمت الما ة نفسرررررررها عكى 
ومغ ال ري ة الاعتيا ية يرت  بسرررررررررررربر التنظيم م  تعكم المعكومات والخبرات التعكيمية 

نية الم كوبة وايصررررررررررالها الى امرا  العينة من خلا  وتسرررررررررركسرررررررررر  خ وات المهارات الف
 التعكيمية والسكو ية ذات الا اد المعرم  والمهاري المنظمل ه افو وك الأ

م التعكي عما لمع ة عكى ومغ منهج برشرررررررت واسرررررررتان نجاك تصرررررررميم الخ   ال راسرررررررية ا-2
الموجه   ري ة ت ريج لهذه الخ   الت  تعتم  عكى عمكية تبسرررررررررررررري  عمكية التعكيم 

ة م  لوسررائ  التعكيميا تعما بخ وات متسرركسرركة ومنظمة م  تنظيم مفر ات الما ة واسرر
 لال راسية   خ ة 

ان الوع  المتعمغ ل يفية التعكم واسرررررررالير تحسرررررررينها يسرررررررهم م  الاحسررررررراج بالسررررررري رة  -3
بمست ب  المتعكم  م رج التربية الفنية  وذلك من خلا  شعورهم بتومير ال  رة والتح م 

الررذهنيررة لرر يهم عكى الاحتفرراظ بررالمعكومررات والمهررارات يم ن ان يايرر  من وعيهم م  
 ال  رة عكى ا تسار المعكومات الج ي ة والمهارات الفنيةل

 
 



 :استنتج الباحث ما يلي نتائجوفي ضوء ال
ي ون ما ينحتع  العمكية التعكيمية عمكية ع كية ومهارية يسرررتجير لها المتعكم او المت رر  -1

ا خبرات التعكيمية وتوظيفها م  تكبية مت كبات المواقف التعكيمية الت  يحتاجها لاسررريما مالمسرررهماً معالًا ميها من خلا  ا تسرررابه 
 يتعكغ ب يفية  تابة نص مسرح  تعكيم ل

خذ بنظر الاعتبار م  عمكية التعكم المعرم  والمهاري خصرررررررررررائص من ال رررررررررررروري الا -2
امرا  عينة البحث ومت كباتهم وحاجاتهم بلية الوصررررو  الى نتائج ام رررر  تفي  المتعكم 

  م رج التربية الفنية ل
 

 :التي توصل اليها الباحث يوصي بالاتي نتائجوفي ضوء ال
الخ   ال راسرررية المصرررممة عكى منهج برشرررت والمع ة م  هذا البحث الحال   تعما اسررر-1

والت  شررررررررمكت م وناتها م ومات  تابة نص مسرررررررررح  تعكيم  يم ن ان يت رر عكيها 
امرا  المجتم   م رسرررررررررررررر  التربية الفنية  من خلا  اجهم ب ورات ت ريبية ته ف الى 

فها م  مسرررررررررررررررحه الموا  تعكيمهم عمكية  تابة نص مسرررررررررررررررح  تعكيم  ومن  م توظي
ة يم ن  وسررائ  تعكيمية ها م عمالهاال راسررية التعكيمية الاخر ل م  هذه المرحكة واسررت

 ان ت ور العمكية التعكيمية وتلير م  سكوك ال كبة ايجابياًل
ان الخ   ال راسرررررررررية المع ة م  هذا البحث بام انها اما ة  كبة قسرررررررررم التربية الفنية م  -2

 كة والاقسام الفنية م  معاه  الفنون الجميكةل كيات الفنون الجمي
الوسررررررائ  التعكيمية م  تصررررررميم مت كبات مراح  الخ   ال راسررررررية الت  اعتم ها الباحث م  بح ه الحال ج وذلك لاقامة  تعما اسرررررر-3 

    المتعكمينلل جسر راب  بين هذه الوسائ  ومت كبات م ومات  تابة نص مسرح  تعكيم  مما اسهم م  ا ارة ال امعية والريبة

 المقترحات
است ما  لمو وع ال راسة الحالية ي ترك الباحث التسميات الاتية  عناوين لك راسات 

 -المست بكية:
 الت ابغ والاختلاف م  منهج البرشت  والمنهج  اليس   م ومات ل تابة نص مسرح ل-1
 اخرلاجراد  راسة م ارنة بين ال راسة الحالية و راسة اخر  تتبنى منهج -2
 اجراد  راسة مما كة عكى عينات اخر  من  كبة المرحكة الابت ائية او الجامعيةل-3
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Abstract 
 The prosperous societies paid a great attention to the school 

theatre as it carries two important functions: the social function and 

the learning one. 

 

 The child represents the Skelton around which the societies are 

built and developed. These societies paid a great attention to this 

group and they employed many means to serve them. 

 

 One of these means is the school theatre which has learning and 

teaching contents. This research aims to limit the ability of making 

use of the principles of the Presian theatre style and its studying 

principles in introducing some items and learning materials to the 

intermediate stage through the theatrical texts. 

 

 So the playwright has to select a special technician technique 

suitable to the learning text to achieve its learning aims without 

leaving or canceling the aesthetic and technical sides. So it is 

important to make use of the Presian approach and its theatrical 

principles on the text writing level depending on the main 

estrangement philosophy and its learning aim. 

 

 Depending on what has been mentioned above, the researcher 

makes a study aims to discover the principles of writing a learning 

theatrical text according to Presian method. 

 

 The second aim is to design a studying plans symbols to the 

principles of writing a learning theatrical text to the intermediate stage 

according to Presian method. 

 

 The third aim comes to measure the function of studying plans 

by applying them to the symbol of the technician teachers who attend 

a training course in the academic year2005- 2006. 

 

 The procedure followed by the researcher to achieve the aims 

of his research is that he followed the training method in designing 

the procedure of his research as it is considered suitable to achieve his 

research aims. 

 



 The experiment is applied to a symbol of(20) teachers who are 

put under a training course. The symbol is divided into two equivalent 

groups depending on the nature of course system. This procedure 

facilitates the process of applying the research experiment. 

 

 After that the research variables are verified which may have 

effect on the procedure( sex, timed age, the scientific level, the 

scientific experience, service period, the previous conditions). 

 

 So to know its effect on the phenomena under experiment, 

which is tested by knowledge obtained tests and tribal skilled tests, 

the researcher has prepared the learningplans according to the Presian 

method levels to train the technician teachers to write an educational 

technical texts according to Prist method. Then the skilled and 

obtained tests are introduced to a number of specialized experts to test 

their validity. The researcher also finds the verity modulus of these 

tests. 

 

 The calculating means used is Man Whitney test which is 

considered a calculating mean to analyze the data which are obtained 

from the research symbol and the difficulty and recognition modulus 

to know the test ability in recognizing the trainers. Also Qudoor 

Ritchardsons equation- 20 is used to find the verity modulus and 

Cooper equation is used to find verity, analysis or correction between 

one researcher and another. 

 

 The researcher has come up to the following concusions: 

. The success of the experimentalism group who learned how to write 

a learning theatrical text by studying plans which are designed 

according to Prist method, and by engaging the evaluations of writing 

an educational theatrical text on the standard group who learned the 

same material according to the usual method. This is because of 

regulation in learning information and educational experiences and 

the steps of the needed technician skills and giving them the symbols 

through the clarification of educational and behavioral aims which are 

of systemic knowledge and skilled performance. 

 

2. The educational process is a mental and skilled process applied by 

the learner or trainer when he/ she is an active contributor in it through 

acquiring the educational experiences and employing them in carrying 



out the educational situations which are needed specially what is 

related to the writing of an educational theatrical text. 

 

3. The success in designing the educational plans which are prepared 

according to Prist method and the use of the education which is 

directed as a teaching method to those plans that depend on 

simplification process of the education process in a successive and 

standard steps in regulating the material terms and using them for the 

educational means in each studying plan. 

 

4. It is important to put in consideration in skill and knowledge 

process the characteristics of research symbols and their needs to 

reach the best results which are useful for the learner(technician 

teacher). 

 

5. Using visual aids in designing the needs of studying plans which 

are depended in the current research in order to build a bridge between 

these means and the needs of the principles of writing a learning 

theatrical text. This contributes in stimulating the continuity and 

desire inside the learners. 

 

6. The deep conscious of how to learn and its developing styles 

contributes in controlling the learner future(technician teacher). This 

is done through their feelings in having a mental ability to keep the 

information and skills and this can increase their conscious in the 

ability to acquire the new information and technician skills. 

 

 According to the previous conclusion the researcher gives the 

following recommendations: 

1. The use of studying plans which are designed according to Prist 

method and are prepared in this research. These plans include 

the principles of writing an educational theatrical text that train 

people of society(technician teacher). This can be done by 

making them participate in training courses which aim at 

learning them the process of writing an educational theatrical 

text then employing in the play of other educational studying 

play of other educational studying play in this stage and use it 

as objective learning means that can improve the learning 

process and change the students, behavior positively. 



2. Any training centre can take the mission of training teachers 

through their service period(technician teachers are included 

here) and making use of studying plans which are designed 

according to Prist method to learn how to write an educational 

theatrical text to make use of the obtained knowledge test and 

the skill performance list on the individuals levels who 

participate in training courses before their training and after 

finishing that to stand on the improvement which happened in 

their performance. 

3. The studying plans prepared in this research can be useful to the 

students of technician department in the Academy colleges and 

technician departments in Academy institutions.  
 


